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Пояснительная записка
Данный курс рассчитан на тех учащихся, которые проявляют интерес к английскому языку и желают углубить и расширить свои знания по этому предмету.

Цель элективного курса – обеспечить школьникам более высокий уровень владения устной речью, повысить уровень коммуникативной компетенции учащихся.

Задачи:

1. Формировать устойчивую мотивацию изучения английского языка.

2. Научить обучаемых использовать определенные речевые образцы в соответствующей ситуации общения.

3. Формировать и развивать навыки диалогической и монологической речи.

Курс предполагает систематическое использование речевых ситуаций по темам, включенным в базовый курс и подтемам их углубляющим, а также серию упражнений по формированию навыков монологической и диалогической речи.

Курс ориентирован на формирование и развитие навыков устной речи. В рамках курса широко применяются коммуникативные (речевые) ситуации. Коммуникативные ситуации в разных сферах и видах общения далеко не одинаковы по своей текстовой «производительности», степени влияния на выбор темы, по глубине и характеру ее раскрытия, по другим параметрам речевого произведения.

В рамках данного курса широко используются УРС, а также элементы Европейского языкового портфеля для отслеживания развития коммуникативной компетенции обучаемых.

Предполагаемая программа предназначена для учащихся среднего звена общеобразовательной школы и рассчитана на 1 год обучения. Она рассчитана на 34 часа в год. Из них 10 часов по каждому разделу; 3 часа – зачетные; 1 час – резервный. (см. П1)

В рамках курса широко применяются коммуникативные (речевые) ситуации. Коммуникативные ситуации в разных сферах и видах общения далеко не одинаковы по своей текстовой «производительности», степени влияния на выбор темы, по глубине и характеру ее раскрытия, по другим параметрам речевого произведения.

В ходе обучения иностранному языку мы должны подготовить учащихся к общению на этом языке в различных жизненных обстоятельствах.

Ориентиром в организации обучения служат естественно-речевые ситуации (ЕРС). Эффективность обучения устной речи зависит от того, насколько велик удельный вес естественно-мотивированных высказываний учащихся, т.е. высказываний, в которых говорящий внутренне заинтересован. Такие выказывания характеризуются эмоциональным состоянием, качественно отличным от того, которым сопровождаются высказывания, «навязанные» преподавателем. Проблема заключается в том, как создать условия для естественно-мотивированных высказываний.

Основным средством обучения устной речи являются упражнения, закрепляющие необходимый языковой материал (конструкции, слова, выражения), и учебно-речевые ситуации(УРС), т.е. задания, моделирующие жизненные обстоятельства.

В нашей программе мы использовали ситуации, составленные согласно требованиям к УРС Г.В. Роговой:

1. УРС по возможности должна быть адекватной реальной ситуации общения, в которой употребляется осваиваемое языковое явление.

2. УРС должна быть предельно ясна учащимся. Это значит:
- четко определена речевая задача (о чем спросить, что узнать у собеседника, о чем рассказать, что нужно доказать, уточнить, опровергнуть и т.п.);
- учащиеся знают: то, что от них требуется они могут сделать, т.е. выполнение задания обеспечено конкретным языковым и речевым материалом, усваиваемым или усвоенным;
- они знают, как нужно выполнить задание, какие средства нужны для его выполнения;
- они знают, что общение будет проходить в благоприятных условиях при доброжелательном отношении партнеров друг к другу;
- они знают, чему научатся, выполнив задание.

3. УРС должна помогать воспитывать у школьников внимательное отношение к одноклассникам, «собеседникам в общении», чувство коллективизма.

4. УРС должна стимулировать мотивацию учения, вызывать у школьника интерес к заданию и желание хорошо выполнить его.

Существует целый ряд способов создания УРС, которые можно свести к группам, где УРС создаются при помощи:

1. словесного описания + коммуникативное задание;

2. средств зрительной изобразительной наглядности + коммуникативное задание;

3. средств слуховой наглядности + коммуникативное задание;

4. средств зрительно-слуховой наглядности + коммуникативное задание.

Чтобы максимально приблизить УРС к условиям реального общения и, таким путем, наилучшим образом подготовить учащихся к возможным в их последующей жизни ЕРС, по-нашему мнению, необходимо определить основные черты реального общения. Анализ показывает, что таких черт три. Это:

1. реальные жизненные обстоятельства;

2. заинтересованность говорящих в содержании разговора (в получении информации);

3. необходимость вести разговор на иностранном языке – иначе информация не может быть получена.

Итак, мы рассмотрели возможности создания на уроках ЕРС или приближающихся к ним УРС.

Основным средством развития устной речи служит система УРС. Реальные ситуации только дополняют их, составляя своего рода вкрапления. Но без них процесс обучения будет обеднен, лишен жизненной проверки достигнутых результатов.

Серия уроков из разработанного элективного курса с применением УРС приводится в приложении. (см. П 2)

Методические рекомендации по программе элективного курса «Совершенствуй свой английский»
1. Основная задача вводного урока состоит в том, чтобы помочь учащимся поверить в свои силы и раскрыть перед ними широкие возможности методики. Следует обсудить с учащимися трудности овладения устной речью по иностранному языку и объяснить им, что атмосфера, приближенная к иноязычной потребует от них сконцентрированности, внимания, старания.

2. Обучение устной речи происходит на базе специально подобранных текстов, диалогов, УРС.

3. УРС должны формулироваться с акцентом на их смысловое содержание. Чтобы учебный процесс напоминал естественное общение, следует помнить о необходимости коммуникативной связанности заданий: переход от одного задания к другому должен быть логичным, плавным, незаметным.

4. Учащимся, испытывающим личностные трудности при общении, следует предлагать УРС, в которых они ощущают наименьший дискомфорт.

5. При распределении ролей УРС следует учитывать индивидуальные особенности учащихся, т.е. направленность их личности (экстравертированность, интровертированность). Экстравертам можно предлагать роли неторопливых персонажей. Интровертам – роли, имеющие яркие черты, роли активных в общении персонажей.

6. При необходимости к заданиям речевых ситуаций можно добавить ключевые слова, которые послужат опорой для слабых учеников.

7. Целесообразно при составлении диалогов, монологических высказываний, разыгрывании речевых ситуаций использовать необходимые атрибуты, создающие атмосферу естественности.

8. В ходе диалога учащиеся закрепляют и лексический материал. Этапу закрепления материала должен предшествовать этап объяснения нового материала. Он может быть осуществлен в процессе простого чтения и повторения новых слов и речевых оборотов или в процессе прослушивания записанного на пленку диалога.

Приложение 1

	Раздел
	№
	Тема
	Кол-во часов
	Содержание

	Раздел I “Vacation”
	1.
	“Summer vacation”
	5
	· Чтение и перевод текста “Pages from Dima’s Diary”

· Работа с новой лексикой

· Коммуникативные упражнения по тексту

	
	
	
	
	· Дальнейшая работа с текстом

· Упражнения на активизацию диалогической речи (дополнение диалога)

· УРС «Imagine that you are speaking to Dima» 

	
	
	
	
	· Разбор схемы пересказа текста

· УРС “You have met your classmate after summer vacation”

	
	
	
	
	· Пересказ текста

· Работа с образцом топика “My summer vacation” (упражнение на подстановку)

· УРС “You are in the city of your dream”

	
	
	
	
	· Устное высказывание “My summer vacation”
· Упражнения на активизацию монологической речи (составление мини-рассказов по картинкам)

· УРС 

	
	2. 
	“Planes and airports”
	5
	· Работа с диалогом “On the airplane”
· Введение новой лексики

· Вопросно-ответные упражнения по диалогу

	
	
	
	
	· Диалог “”
· Прослушивание, повторение

· Упражнения на заполнение пропусков

· Составление своего диалога

	
	
	
	
	· Работа с текстом

· Упражнение для подготовки пересказа

· УРС “You are a pilot”, “You are a stewardess”


	
	
	
	
	· Пересказ текста

· Работа с образцом топика “My favourite city”
· УРС “You have come to New York…”, “Talk with a customer”

	
	
	
	
	· Устное высказывание “My favourite city”
· УРС по картинкам “At the airport”, “On the airplane”, “At custom”

	
	
	Зачетный урок
	1
	· Аудирование

· Моделированные ситуации

	Раздел II “Family life”
	1.
	“Dima’s family”
	5
	· Чтение и перевод текста “Pages from Dima’s Diary”

· Введение лексики по теме “Family”

· Вопросно-ответные упражнения по тексту

	
	
	
	
	· Работа со схемой пересказа текста

· Составление диалогов по карточкам

· УРС “Introduce your family to your friend”

	
	
	
	
	· Аудирование текста “Our family”
· Неподготовленный пересказ текста “Our family” по картинкам

· Работа с образцом топика “My family”       

	
	
	
	
	· Упражнения на активизацию монологической речи.  Описание картинок

· Работа  с диалогом “What will you do tomorrow?”

· УРС “Your family and you are going to your vacation trip. Talk about it”, 

	
	
	
	
	· Устное высказывание “My family”
· УРС “Your parents don’t understand you”, “Discuss a present for your mother’s birthday with your sister or brother ”, “”

	
	2.
	“Home, sweet home”
	5
	· Чтение и перевод текста “The house”

· Введение лексики по теме  “The house”

· Упражнения по тексту

	
	
	
	
	· Аудирование диалога, подстановочные упражнения

· Составление и разыгрывание своих диалогов по образцу

	
	
	
	
	·  Работа с текстом “Lucy and Bob’s room”

· Упражнения по тексту, составление диалога по тексту

· УРС “Show your room to your friend”

	
	
	
	
	· Работа с образцом топика “Our flat”

· Игра “I’m a furniture”
· УРС “You are going to buy a new flat”, “”

	
	
	
	
	· Устное высказывание “Our flat”
· Работа по описанию картинок

· УРС “Show your flat to your guests”, “”

	
	
	Зачетный урок
	1
	· Аудирование

· Моделированные ситуации

	Раздел III  “Holidays”
	1.
	“Holidays in Russia”
	5
	· Чтение и перевод текста  “Pages from Dima’s Diary”

· Введение новой лексики по теме.

· Вопросно-ответные, подстановочные упражнения.

	
	
	
	
	· Дальнейшая работа с текстом.

· Упражнения для подготовки пересказа.

· Разыгрывание диалога по карточкам

· Разыгрывание ситуации.

	
	
	
	
	· Аудирование текста “April, 12”
· Упражнение “True/False” по тексту

	
	
	
	
	· Работа с текстом-образцом “My favourite holiday”.
· Неподготовленный диалог
· УРС “American tourists”

	
	
	
	
	· Устное высказывание  “My favourite holiday”.
· Игра «Снежный ком».

· УРС  “You are at British TV center”, “Interview famous people”

	
	2. 
	“British and American holidays”
	5
	· Работа с мини-текстами “Holidays of Great Britain”

· Отработка новой лексики

· Коммуникативные упражнения по тексту

	
	
	
	
	· Аудирование текста “American holidays”
· Упражнения по закреплению лексики, подстановочные, вопросно-ответные упражнения по тексту

· УРС “Russian tourists” 

	
	
	
	
	· Работа с диалогами “What holidays do you know?”

· Упражнения на развитие догадки “Fill in the gaps”

· УРС “You have met your British and American friends. Talk about national holidays”

	
	
	
	
	· Аудирование текста “Celebrating Mother’s Day”

· Работа с диалогом “What will you do on weekend?”

· УРС “Today is a holiday”, “Buying some food for your father’s birthday party”

	
	
	
	
	· Устное высказывание “American holidays”, “British holidays”, “Russian holidays”, “The most interesting holidays” 

· Игра “Guess the holiday”
· УРС “Amazing facts and figures”, “Decorating the Christmas tree”

	
	
	Зачетный урок
	1
	· Аудирование

· Моделированные ситуации


Приложение 2

Серия уроков по разделу III “Holidays”
Тема уроков: “Holidays in Russia”

Lesson 1 

Цели и задачи: 

1. Тренировать учащихся в чтении текста «Pages from Dima’s Diary» с полным извлечением информации.

2. Повторить ранее изученную и научить правильно использовать новую лексику по теме.

3. Повторить и закрепить ранее полученные знания учащихся по данной теме.

Оборудование: 

1. Учебное пособие «Совершенствуй свой английский».

2. Раздаточный материал по новой лексике (лексические карточки).

Ход занятия:

1. Организационный момент.

2. Речевая зарядка.

3. Работа с текстом  “Pages from Dima’s Diary”
4. Отработка новой лексики.

5. Диалог “You’re going to have a party”.

6. Домашнее задание

I. Hello! I think that all of you like holidays. Of course, every country has its own traditional holidays. As for me I like holidays very much. Most of all I like New Year’ Day, because it’s family’s holiday, and of course my own birthday. And what about you?

II. - What Russian holidays do you know?

          - What is your favourite Russian holiday?

          - What is the favourite holiday of Yakut people? 

          - What other Yakut holidays do you know?

          - Do you know any British or American holidays?

· OK. Now let’s read the text “Paeges from Dima’s Diary”. We’ll read about our country’s holidays and how Dima’s family celebrates them.

· прослушивание текста 

· введение новой лексики

· чтение и устный перевод текста

III. Отработка нового лексического материала (хоровая работа).

And now repeat the new words after me. Now find these sentences in the text:   - Я с нетерпением жду  весны с ее праздниками.

- Я знаю, что пару лет назад это был великий праздник для России.

- В этот день мы празднуем победу Советской Армии над нацистскими захватчиками.

- От него я узнал, какими мужественными и преданными могут быть простые люди, как они любили свою Родину и как беззаветно они сражались за ее независимость.

- Я горжусь своим дедушкой, потому что он был одним из таких людей.

- Мы возлагаем цветы, чтобы почтить память всех солдат, погибших в той войне.

- Сейчас у нас тоже есть Пасха и Рождество, хотя мы принадлежим православной церкви, а англичане – англиканской. 

- И не имеет значения, как мы их называем. 

IV. Now I’ll give you some cards with the dialogue and turn on our tape-recorder. Listen to this dialogue, translate and practise it.
Dialogue

The task: You are going to have a party. Invite your classmate. Give him/her your address and explain how to get to your house.

You: What are you doing tomorrow?

Classmate: Nothing special.

Y: We are having a party. I hope you can come.

C: I’d be very glad to come. Thank you. What time shall I come?

Y: Come around 5 if you can. And take down my address.

C: Wait a minute, please. I’ll get a pen… Yes, go ahead.

Y: I live at number 17, Lesnaya Street. My flat is 26.

C: Where is it?

Y: Oh, that’s easy. You could take a bus №3. Get off at the post-office. Walk to the corner and then turn to the right. You’ll see an old church. My house is opposite that church.

C: Thank you. Shall I bring some cassettes?

Y: That’ll be great. I know that music is your hobby.

C: OK. See you tomorrow.

Y: I’m glad you can come. Bye.

V. At home you should make your own dialogue.

Lesson 2 

Цели и задачи: 

1. Тренировать учащихся в подготовке пересказа текста.

2. Повторить  новую лексику по теме и научить использовать ее в ответах на вопросы.

3. Практиковать учащихся в употреблении нового и ранее изученного материала в диалогической речи. 

Оборудование: 

1. Учебное пособие «Совершенствуй свой английский».

2. Раздаточный материал по новой лексике (лексические карточки).

3. Ситуационные карточки.

4. Картинки к тексту.

Ход занятия:

1. Организационный момент.

2. Речевая зарядка.

3. Вопросно-ответные упражнения по тексту.

4. Разыгрывание ситуации.

5. Аудирование текста “Decorating the tree” И его инсценировка по картинкам.

6. Домашнее задание.

I. Hello, dear friends! Today we should talk about holidays. 

II. - Why do you look forward to spring?

· Are there any national holidays in Russia (Yakutia, Great Britain, America)?

· What are you proud of? 

· Did you celebrate your birthday?

· Who was at your birthday party?

· Did you get many birthday presents? 

III. OK. And now let’s review our text.  Now I’ll give you some cards: one of you will ask questions and the other will try to answer them. After that change your roles.

	Student A
	Student B

	1) What was the weather like on February 10?

2)Why couldn’t Dima go to school?

3) What do Dima and his father do on the 8th of March?

4)What do you give to your mother on the 8th of March?

5)How will you spend May Day this year?

6)All people in Russia celebrate Victory Day, don’t they? When?

7)Who did the Soviet Army fight against?

8)Is Dima’s grandfather a war veteran?

9)What did Dima learn from his stories about the war?

10)Why is Dima proud of his grandfather?

11)What Dima and his grandfather do on the 9th of May?

12)How do you and your family will celebrate Victory Day?


	1) Dima couldn’t go to school because …

2) The weather wasn’t … They had …

3) This year I will go to … and enjoy …

4) Yes. They celebrate it on …

5) On the 8th of March they get up… Father makes … Dima goes to …

6) We will go to …

7) They go to the … to lay … and to honour … 

8) On the 8th of March  I give … to my mother.

9) The soviet army fought against …

10) Dima learned how…, how much they …

11) He is proud of his grandfather because…

12) Yes, he is.


IV. Now I’ll give you cards with situation. Read the task very attentively and then make a dialogue.

	Student A

	    You are a student from Moscow school. You have to know more about Yakut national holidays. Please, talk with your friend from Yakutsk about it. Ask him some questions about his national holidays and tell him about your own Russian traditional holidays. (Women’s Day, May Day, Victory Day, Maslenitsa).

	Student B

	   You are a student from Yakutsk. Your friend wants to know about your national holidays. Answer his questions and tell him about yhyakh, the Republic’s Day, Father’s Day, Mother’s Day. Then ask your friend about his national holidays.


V. Now let’s read and translate the text “Decorating the tree” and then you’ll act it using these pictures.

Decorating the New Year’s tree

Right after lunch on Thursday, the boys goy ready to decorate the New Year’s Tree. Their father had put the tree up in the living room earlier in the day.

As the boys unpacked the boxes of decorations, Vanya asked, “Where’s your sister Olga? She’s going to help us, isn’t she?”

“She went to the library,” Kolya said. “She’ll help us when she gets home.”

“What’ll we do first?” Vanya asked.

“We’d better put the lights on first,” answered Kolya. “The old ones are in this box. The new ones are still in that package over there.” He took the old lights out of the box and began to wind them around the tree.

Vanya opened the package of new lights and took them to Kolya. Kolya wound them around the tree too.

“OK, they’re all on the tree now,” said Kolya. “Turn them on, Vanya. Let’s see how they look.”

Vanya turned the lights on. “Oh, they’re beautiful!” he said. “This tree is almost as bright as the one downtown.”

“Fine,” said Kolya. “Now you’d better turn them off again so we can finish decorating the tree.”

Next, the boys hung coloured glass balls on the branches of the tree. “We’re almost finished,” said Vanya. “If Olga doesn’t come home pretty soon, she won’t be able to help us at all.”

Just then Olga came in. “You’ve already finished decorating the tree!” she exclaimed. “I wanted to help you!”

“You can still help us,” said Kolya. “You can put the star on the top. Here. Stand on this chair.”

Olga put the star on the top of the tree. Then she got down off the chair and carried it to the other side of the room. “The tree looks beautiful!” she said. “It’s the best one that we’ve ever had!”

“It was fun to decorate it,” Vanya said. 

VI. At home you should write your own little story and draw some pictures of your story. And we’ll act the best stories. 

Lesson 3 

Цели и задачи: 

1. Тренировать учащихся в умении понимать на слух, т.е. аудирования текста «April, 12».

2. Практиковать учащихся в употреблении нового и ранее изученного материала в монологической  и диалогической речи. 

Оборудование: 

1.Учебное пособие «Занимательный урок».

2.Раздаточный материал по диалогу.

3.Картинки к диалогу.

Ход занятия:

I Организационный момент.

II Речевая зарядка.

III Работа с текстом “April, 12”

IV Аудирование мини-текстов (проверка понимания на слух).

V Инсценировка текстов, составленных дома.

VI Домашнее задание.

I. Hello! Now we know that there are very many different holidays and every nation celebrates them in its own way. But there are some immortal things. I’ll name these things and you should try to guess the name of holiday.

II. Love to women and mothers – the 8th of March, Mother’s Day 

Respect to heroes – Victory Day, the 23rd of February

Love and respect to our fathers – Father’s Day

Trust in God – Easter, Christmas

III. And now I’ll read you a text. Listen to it and then tell me who is the heroe of this text.

APRIL, 12

On April 12, 1961, at seven minutes past nine in the morning, Moscow time, the sputnik-spaceship “Vostok” was launched into space with a man on board. It was launched from Baikonur cosmodrom in West Siberia. At 10.55 after a round-the-earth flight the sputnik-spaceship landed near the village of Smelovka, Saratov region. 

The first man who made the first space flight was a Soviet man.

He was the first man who could see with his own eyes that the Eearth is round.

This flight opened up a new page in the history of the conquest of space. 

Do you know this man? Yes, his name is Yuri Gagarin. And now look at these cards with new words and try to guess their meaning. (Учащиеся читают новые слова и выражения и пытаются «угадать» их значение).

And now listen to the text once again and tell if these sentences are true or false.

1) On April 12, 1961 the sputnik-spaceship “Soyuz” was launched into space with a man  on board.          

2) The sputnik-spaceship was launched from Baikonur cosmodrom in West Siberia.         

3) The sputnik-spaceship was launched into space with a dog on board.

4) After a round-the-earth flight the sputnik-spaceship landed near the village Sosnovka.

5) The village Smelovka is in Saratov region.

6) The first man who made the first space flight was an American.

7) Yuri Gagarin was the first man who could see with his own eyes that the Eearth is round.

  8)  The first flight opened up a new page in the history of the conquest of 

space.

And now look at these pictures and try to retell this text. 

IV. Now you will hear a boy talking in 3 different situations. For situations 1–3, choose and circle the best answer A, B or C.

1. My parents gave me a great present – a mobile telephone. They think that I’m safer if I have a mobile. But my parents made me promise that I wouldn’t spend a lot of time and money sending texts and would turn it off in classes. Of course, I promised.

2. I adore giving presents. Though I have never been good at finding them in advance. I have one friend who buys gifts in the week after Christmas for the following year. But as for me, I rush around at the eleventh hour to do my Christmas shopping.

3. It’s fun buying gifts for everyone. One problem is that you never have enough money. I get some money from my parents, but it’s not enough. So I can never buy what I want for my parents and friends. What exactly? Maybe, perfume for mum… Maybe a fluffy toy for my girlfriend.

The task: 

1. His parents gave him a phone because:

A. Everybody already had one.

B. They wanted him to have a good social life.

C. They thought he was safer if he had a mobile.

2. The boy:

A. buys presents at the very last moment.

B. is good at finding presents in advance.

C. buys gifts in the week after Christmas.

3. The boy is complaining that he:

A. can’t think of what to buy for his nearest and dearest.

B. can’t find gifts which he wants to buy.

C. doesn’t have enough money.

	Situation
	1
	2
	3

	Answer
	
	
	


V. Now let’s listen to your stories and then we’ll act the best ones.

VI. At home you should practise new words and expressions.

Lesson 4 

Цели и задачи: 

1. Тренировать учащихся в понимании английской речи на слух.

2. Практиковать учащихся в умении составлять диалоги, решать коммуникативные задачи.

Оборудование: 

1) Распечатка текста “My favourite holiday”.

2) Аудиозапись “Holidays”
3) Карточки с диалогами, ситуациями.

Ход занятия:

1. Организационный момент.

2. Речевая зарядка.

3. Разбор текста “My favourite holiday”.
4. Неподготовленный  диалог.

5. УРС  “American tourists”
6. Домашнее задание.

I. Hello! I think that now we know very much about holidays. So we’ll start our lesson from guessing riddles. Listen to the tape-recorder and then name the holiday.

II. 1)  This holiday is celebrated as in Russia as in England. On this day you can meet someone who will try to pull your leg. Everybody likes to play jokes on this day. It is a day for fun. (April Fool’s Day)

2)  It is a happy and nice holiday. On this day men give women flowers and presents, and do all the domestic work around the house. Sons and daughters help their mothers too: they make a cake, lay the table, wash the dishes after holiday dinner. (The 8th of March, Mother’s Day)

3)  This holiday is very popular, especially with children. In every house there is a fir-tree. We like to decorate it with toys, little coloured lights, sweets and beautiful star on the top. It is a pleasant moment to get presents on this day. The presents are supposed to be sent by Father Frost and the Snow Maiden. (New Year’s Day)

4)  This holiday has no fixed date. It is in commemoration of the resurrection of Jesus. People greet each other by the words “Christ is risen” and the expected answer is “He is risen indeed”. People also paint eggs and give them to one another as a symbol of eternal life. (Easter)

5)  It is a spring holiday. Usually it is warm during this day. A couple of years ago it used to be a great holiday in Russia. People used to go to demonstrations to show their solidarity with the working class all over the world. They would sing patriotic songs and carry slogans and flags. (May Day)

6)  This holiday is connected with the wonderful birth of Jesus Christ as it described in the Holy Bible. On that day more than 2000 years ago, Jesus Christ was born in Bethlehem. It falls on December 25 by the Catholic Church and on the 7th of January by the Orthodox Church. (Christmas)

III. OK. Very good. I think that among these holidays you have your favourite one. Can you tell us about it? I think it will be not so easy. So to help you speak on this topic I give you topical patterns. (Ребятам предлагается текст-образец по теме «Мой любимый праздник».) 

My favourite holiday
a) There are many holidays in our country.

b) They are _________________________________________________

c) I like _______________. It is my favourite holiday.

d) It is celebrated on __________________________________________

e) It is (winter/spring/summer/autumn) holiday. The weather is usually           _____________________.

f) It is a holiday/ not a national holiday and people go/don’t go to work.

g) People usually ___________________________________________.

h) I like to _______________ with my family/with my friends.

i) The symbol of this holiday is ________________________.

j) I know that this holiday first appeared in ______________________.

k) It is a very/not very popular holiday in many countries/in our country/…/.

l) …

m) I like this holiday very much, because _________________________.

- Let’s read this text.  

- Now let’s translate it.

- Who wants to complete and read this text to us?

IV. Now take these cards with an incomplete dialogue. Imagine that you are at the bookshop. The shop assistant turns to address you.
	Shop assistant:
	Can I help you?
	

	You:
	
	(You want to buy a book for your friend)

	Shop assistant:
	What does your friend prefer? Does he like detective stories, adventure stories, encyclopedias, educational books or something else?
	

	You:
	
	(Ask to show you encyclopedia)

	Shop assistant:
	Here you are.
	

	You:
	
	(Ask the price)

	Shop assistant:
	250 rubles.
	

	You:
	
	(By this book and thank the shop assistant)

	Shop assistant:
	You’re welcome!
	


Now complete and practise the dialogue.

V. Now let’s work in groups. (Ребята делятся на две группы). Listen to the task of situation:

The 1st group:  You are a group of tourists from the USA. It’s your first visit to Russia, so you know very little about the country. Some knowledge of national holidays will help you to understand Russian national character better. So ask your Russian friends to tell you about the most popular national holidays in Russia.

The 2nd group: You meet the group of tourists from the USA. They want to know about Russian national holidays. Please, tell them about the most popular holidays in our country and answer their questions.

VII. At home you should complete the text “My favourite holiday” and get ready to tell about your favourite holiday.

Lesson 5 

Цели и задачи: 

1. Повторить пройденный материал по теме “Russian holidays”.

2.Практиковать учащихся в монологической, диалогической речи.

Оборудование: 


1) Атрибуты к ситуациям.

2) Картинки о праздниках.

3) Карточки с диалогами, ситуациями.

Ход занятия:


I. Организационный момент.

II. Речевая зарядка.

III. Устное высказывание “My favourite holiday”.
IV. Игра «Снежный ком».

V. УРС “You are at British TV center”, “Interview famous people”

VI. Домашнее задание.

I. Hello! Today we have the last lesson about Russian holidays. At the next lessons we’ll talk about British and American holidays. So I think that today you’ll use all your knowledge and show us the highest level.

II. I’ll name the holiday you should name the date:

· Mother’ Day – the 8th of March

· Victory Day – the 9th of May

· New Year’s Day – the 1st of January

· Knowledge Day – the 1st of September

· Easter – the first Sunday after the first full moon (on or after 21st of March)

· Christmas – the 25th of December, the 7th of January
· Fool’s Day – the 1st of April

· Cosmonautics Day – the 12th of April

· Father’s day – the first Sunday of April
· Yhyakh – the 21st of June

· Our Republic’s Day – the 27th of April

· Fatherland’s Protector’s Day – the 23rd of February

III. Now let’s listen to your topic “My favourite holiday”.

IV. OK. Very good! Now let’s play the “Snowball” game. Here are some pictures about holidays. So look at the picture and make one sentence about this holiday. The next one should repeat the previous sentence and add his own one. Who has the best memory?

V. Now I’ll give you some cards with different situations. You should read the task very attentively and then act these situations.

Situations for individual work

1.   Imagine you are a reporter who has a task to write an article about one Russian or Yakut holiday. What holiday are you going to write about and why?

2.  The British TV center invites you to take part in the programme “Russian national holidays”. You are to speak on one holiday, but it must be your favourite one. Explain to the TV viewers why you like it most of all. 
Make them like this holiday as much as you do.

Situation for group work

	Student A

	You are a famous journalist of the magazine “Leisure Time”. You should interview some famous Russian people to find about their favourite holidays. These people are the singer, the writer, the politician, and the young actor.

	Student B

	You are a famous Russian singer You should answer famous British journalist’s questions about your favourite holiday. You haven’t got a family, so you like all holidays, because on holidays concerts of pop-singers are very popular.

	Student C

	You are a famous Russian writer of detective stories. You should answer famous British journalist’s questions about your favourite holiday. You love your family very much (your wife, two daughters and a son, your parents). So your favourite holidays are birthdays of your relatives, the 8th of March, the Victory day.

	Student D

	You are a famous Russian politician. You should answer famous British journalist’s questions about your favourite holiday. You think that there are too many holidays in our country and you don’t like this fact, because people get into the habit to rest. Your favourite holiday is only New Year’s Day.

	Student E

	You are young Russian actor. You should answer famous British journalist’s questions about your favourite holiday. Your favourite holidays are New Year’s day, April fool’s Day and your own birthday.


VI. At home you should find more information about British and American holidays. We’ll talk about holidays and traditions of these two countries and compare them with Russian ones.

